

Министерство науки и высшего образования Российской Федерации
Институт Китая и современной Азии Российской академии наук

ВНЕШНЯЯ ПОЛИТИКА КНР И РОССИЙСКО– КИТАЙСКОЕ ВЗАИМОДЕЙСТВИЕ В ГОД 75–ЛЕТИЯ ДВУСТОРОННИХ ДИПЛОМАТИЧЕСКИХ ОТНОШЕНИЙ

Сборник тезисов
по материалам докладов
ежегодного круглого стола
Центра «Россия, Китай, мир»
ИКСА РАН
11 июня 2024 года, Москва

УДК [327(510)+327(470+510)(084)
ББК 66.4(5Кит)я43+66.4(2Рос)я43
В60

*Рекомендовано к публикации
Ученым советом ИКСА РАН*

*Ответственный редактор
к.э.н., Т.М. Мамахатов*

В60 Внешняя политика КНР и российско-китайское взаимодействие в год 75-летия двусторонних дипломатических отношений : сборник тезисов по материалам докладов ежегодной научной конференции Центра «Россия, Китай, мир» ИКСА РАН (11 июня 2024 года, Москва) / отв. ред. Т.М. Мамахатов. — М.: ИКСА РАН, 2025. — 60 с.

ISBN 978-5-8381-0494-6

DOI: 10.48647/ICCA.2025.98.10.001

Сборник тезисов подготовлен по материалам докладов, которые были представлены в рамках ежегодного Круглого стола Центра «Россия, Китай, мир», прошедшего 11 июня 2024 года в Институте Китая и современной Азии РАН. Обсуждения касались темы «Внешняя политика КНР и российско-китайское взаимодействие в год 75-летия двусторонних дипломатических отношений». Мероприятие носило представительный характер. В проведенных дискуссиях участвовали ученые ведущих научных центров ИКСА РАН, а также коллеги из ряда авторитетных российских страноведческих учреждений и некоторых практических организаций. Было заслушано около 20 докладов, авторы сообщений дали ответы на ряд злободневных вопросов. Тема Круглого стола отразила неизменную актуальность общей проблематики отношений двух стран, которая лишь возросла на фоне текущих международных трансформаций и нарастающего давления на Россию со стороны коллективного Запада.

Сборник состоит из трех взаимосвязанных тематических разделов — текущие концептуальные и практические черты внешней политики КНР; основные направления нынешнего российско-китайского взаимодействия; евразийский контекст сотрудничества РФ и КНР.

Ключевые слова: КНР, внешняя политика, многополярность, инклюзивная глобализация, Инициатива Пояс и путь.

УДК [327(510)+327(470+510)(084)
ББК 66.4(5Кит)я43+66.4(2Рос)я43

ISBN 978-5-8381-0494-6

© Коллектив авторов, 2025
© ИКСА РАН, 2025

MINISTRY OF SCIENCE
AND HIGHER EDUCATION
OF THE RUSSIAN FEDERATION

Institute of China and Contemporary Asia

**China's foreign policy
and Russian-Chinese
cooperation in the year
of the 75th anniversary
of bilateral diplomatic relations**

**The book of theses based on the reports
of the annual round table
The Center “Russia, China, and the World”
of the ICCA RAS
(June 11, 2024, Moscow)**

Moscow
ICCA RAS
2025

*Recommended for publication by:
Academic Council of China and Contemporary Asia
Russian Academy of Sciences*

Edited by:
PhD (Economy) T.M. Mamakhatov

China's foreign policy and Russian-Chinese cooperation in the year of the 75th anniversary of bilateral diplomatic relations. The book of theses based on the reports of the annual scientific conference of the Center “Russia, China, the World” of the ICCA RAS (June 11, 2024, Moscow) / edited by T.M. Mamakhatov. Moscow: ICCA RAS, 2025. — 60 p.

The book of theses is based on the reports presented at the annual Round Table of the “Russia, China, and the World» Center, held on June 11, 2024 at the Institute of China and Contemporary Asia of the Russian Academy of Sciences. The discussions focused on the topic “China's foreign policy and Russian-Chinese cooperation in the year of the 75th anniversary of bilateral diplomatic relations.” The event was broadly representative. The discussions were attended by scientists from the leading scientific centers of the ICCA RAS, as well as colleagues from a number of reputable Russian regional studies institutions and some practical organizations. About 20 reports were heard, and the authors of the reports provided answers to a number of relevant questions. The topic of the Round Table reflected the continued relevance of the general issues of relations between the two countries, which has only increased against the background of current international transformations and increasing pressure on Russia from the collective West.

The book consists of three interrelated thematic sections: current conceptual and practical features of China's foreign policy; the main directions of current Russian-Chinese cooperation; and the Eurasian context of cooperation between Russia and China.

Keywords: China, foreign policy, multipolarity, inclusive globalization, Belt and Road Initiative.

Содержание

Раздел 1

ВНЕШНЯЯ ПОЛИТИКА КНР

<i>Уянаев С.В.</i> Задачи и вызовы внешней политики КНР на современном этапе	9
<i>Ломанов А.В.</i> Внешнеполитические концепции КНР в третий срок председательства Си Цзиньпина	12
<i>Сафронова Е.И.</i> Влияние экономических проблем в Китае на китайско-латиноамериканские отношения	15
<i>Виноградов И.С.</i> ИПП в АСЕАН: успехи и особенности реализации (к 10-летию ИПП)	18
<i>Морозов Ю.В.</i> Миротворческая деятельность Китая как инструмент внешнеполитической стратегии	22
<i>Асмолов К.В.</i> Политика Китая на корейском направлении	25
<i>Мокрецкий А.Ч.</i> Отношения Китая с постсоветскими республиками в период СВО (на примере шести государств)	29

Раздел 2

ВНЕШНЕПОЛИТИЧЕСКАЯ И ПРАКТИЧЕСКАЯ ПОВЕСТКА СОВРЕМЕННЫХ РОССИЙСКО-КИТАЙСКИХ ОТНОШЕНИЙ

<i>Петровский В.Е.</i> Теория и практика российско-китайского стратегического партнерства	33
<i>Александрова М.В.</i> Место провинций Северо-Востока КНР в российско-китайской торговле	36
<i>Криворотов А.К.</i> Треугольник «Россия—КНР—НАТО» в новой Арктике	40

Раздел 3

РОССИЯ И КИТАЙ В КОНТЕКСТЕ СИТУАЦИИ В ЕВРАЗИИ

<i>Клименко А.Ф.</i> Позиция стран ШОС и ОДКБ на международной арене на фоне российско-украинского конфликта	43
<i>Сазонов С.Л.</i> СУАР превращается в транспортно-логистический центр стран ШОС	47
<i>Мамахатов Т.М.</i> Современные вызовы и многовекторная политика стран Центральной Азии в условиях политического давления	51
<i>Исаев А.С.</i> Информационные войны в медийном пространстве центральноазиатских стран: тенденции и особенности, риски для ШОС, перспективы противодействия	56

Content

Section 1 CHINA'S FOREIGN POLICY

<i>Uyanaev S.V.</i> Tasks and challenges of China's foreign policy at the present stage	9
<i>Lomanov A.V.</i> China's foreign policy concepts in the third term of Xi Jinping's presidency	12
<i>Safronova E.I.</i> The impact of economic problems in China on Sino-Latin American relations	15
<i>Vinogradov I.S.</i> BRI in ASEAN: successes and implementation features (on the 10-th anniversary of BRI)	18
<i>Morozov Yu.V.</i> Peacemaking as an integral part of China's foreign policy strategy	22
<i>Asmolov K.V.</i> China's policy in the Korean direction	25
<i>Mokretsky A.Ch.</i> China's relations with the post-Soviet republics in the period of its Independence (on the example of six states)	29

Section 2 THE FOREIGN POLICY AND PRACTICAL AGENDA OF MODERN RUSSIAN-CHINESE RELATIONS

<i>Petrovsky V.E.</i> Theory and practice of the Russian-Chinese strategic partnership	33
<i>Alexandrova M.V.</i> The place of the provinces of the North-East of China in the Russian-Chinese trade	36
<i>Krivorotov A.K.</i> The Russia—China—NATO Triangle in the New Arctic	40

Section 3

RUSSIA AND CHINA IN THE CONTEXT OF THE SITUATION IN EURASIA

<i>Klimenko A.F.</i> The position of the SCO and CSTO countries in the international arena against the background of the Russian-Ukrainian conflict	43
<i>Sazonov S.L.</i> XUAR is turning into a transport and logistics center of the SCO countries	47
<i>Mamakhatov T.M.</i> Modern challenges and the multi-vector policy of Central Asian countries under political pressure	51
<i>Isaev A.S.</i> Information wars in the media space of Central Asian countries: trends and features, risks for the SCO, prospects for counteraction	56